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Исследованы структура и свойства антифрикционных псевдосплавов порошковая сталь – медный 

сплав, инфильтрированных материалами различного состава, показано, что механические и триботех-

нические свойства определяются как составом и структурой стального каркаса, так и, в большой сте-

пени, составом и структурой инфильтрата. Установлено, что предельное содержание свинца в ин-

фильтрате, обеспечивающее отсутствие его наплывов на поверхности образца и большой (10—15 %) 

остаточной пористости, не должно превышать 3 %. Применение для инфильтрации смеси порошков 

меди и легирующих добавок более технологично, чем распылённых порошков бронз. Показано, что 

износостойкость псевдосплавов с каркасом из хромистой стали в меньшей степени зависит от состава 

инфильтрата, так как основной вклад в сопротивление износу вносит твёрдый стальной каркас. Вве-

дение в инфильтрат 3—5 % ультрадисперсных порошков оксида алюминия приводит к увеличению 

предельного давления схватывания на 1,2 МПа и износостойкости на 20—30 % за счёт измельчения 

структуры медного сплава и торможения дислокаций, возникающих при деформации в процессе тре-

ния. Показано, что в процессе изнашивания псевдосплавов в поверхностном слое происходит измель-

чение структуры, образование мартенсита в каркасе, соответственно, повышение микротвёрдости на 

720—760 МПа. 
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DOI: 10.32864/0202-4977-2023-44-4-301-309 

Адрес для переписки: 

Л.Н. Дьячкова 

Институт порошковой металлургии имени академика О.В. Романа, 
ул. Платонова, 41, г. Минск 220005, Беларусь 

e-mail: dyachkova@tut.by 

Address for correspondence: 

L.N. Dyachkova 

Powder Metallurgy Institute named after Academician O.V. Roman 
Platonov str., 41, Minsk 220005, Belarus 

e-mail: dyachkova@tut.by 

Для цитирования: 

Л.Н. Дьячкова 
Структура и свойства антифрикционных псевдосплавов 

порошковая сталь – медный сплав, инфильтрированных 

материалами различного состава. 
Трение и износ. 

2023. – Т. 44, № 4. – С. 301–309. 

DOI: 10.32864/0202-4977-2023-44-4-301-309 

For citation: 

L.N. Dyachkova 
[Structure and Properties of Antifriction Pseudo-Alloys of the Powder 

Steel – Copper Alloy, Infiltrated with Materials of Various 

Compositions].  
Trenie i Iznos. 

2023, vol. 44, no. 4, рр. 301–309 (in Russian). 

DOI: 10.32864/0202-4977-2023-44-4-301-309 

mailto:dyachkova@tut.by
mailto:dyachkova@tut.by


Трение и износ  Friction and Wear 
2023. — Т. 44, № 4. — С. 301—309  2023, vol. 44, no. 4, pp. 301—309 
Л.Н. Дьячкова  L.N. Dyachkova 

302 

Structure and Properties of Antifriction Pseudo-Alloys of the 

Powder Steel – Copper Alloy, Infiltrated with Materials of 

Various Compositions 

L.N. Dyachkova 

Powder Metallurgy Institute named after Academician O.V. Roman, 

Platonov str., 41, Minsk 220005, Belarus 

Received 03.05.2023. 

Revised 25.07.2023. 

Accepted 10.08.2023. 

Abstract 

The structure and properties of powder steel – copper alloy antifriction pseudo-alloys infiltrated with 

materials of various compositions are studied, it is shown that mechanical and tribological properties are 

determined both by the composition and structure of the steel skeleton and, to a large extent, by the compo-

sition and structure of the infiltrate. It has been established that the limiting content of lead in the infiltrate, 

which ensures the absence of lead deposits on the sample surface and a large (10—15 %) residual porosity, 

should not exceed 3 %. The use of a mixture of copper powders and alloying additives for infiltration is more 

technologically advanced than atomized bronze powders. It is shown that the wear resistance of pseudo-alloys 

with a chromium steel skeleton depends to a lesser extent on the composition of the infiltrate, since the main 

contribution to wear resistance is made by a hard steel skeleton. The introduction of 3—5 % ultrafine alumi-

num oxide powders into the infiltrate leads to an increase in the seizure pressure by 1.2 MPa and wear re-

sistance by 20—30 % due to the refinement of the copper alloy structure and the deceleration of dislocations 

that arise in the process of deformation during friction. It is shown that during the wear of pseudo-alloys in 

the surface layer the structure is refined, martensite is formed in the skeleton, and, accordingly, the micro-

hardness increases by 720—760 MPa. 

Keywords: pseudo-alloy, steel skeleton, density, infiltrate, copper alloy, structure, mechanical properties, 

wear resistance.  
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